
 داریوش فرضیایی با اشاره به شخصیت 
»عموپورنگ« بیان کرد که این شخصیت را 
که سال ها برایش تلاش کرده به راحتی و در هر 
فضایی خرج نمی کند. داریوش فرضیایی که 
در جمع کودکان و خانواده های آسیب دیده 
« بیان  اجتماعی حضور یافته بود، به »مهر
کرد: استفاده نامناسب از فضای مجازی یکی 
از مهم ترین چالش های موجود بین کودکان 
و خانواده هاست. این فضا حتی برنامه سازان 
حوزه کودک و نوجوان را هم تحت تأثیر قرار 
کنون برای من مساله  داده است؛ آن چه ا
است و در گفت وگو با کودکان حاضر در این 
کید کردم، استفاده  مراسم هم بارها بر آن تأ
افراطی و بی ضابطه از این فضا و بازی های 
موبایلی است. وی اظهار کرد: فرهنگ سازی 
برای حضور در این فضا برای کودکان بیش از 
بزرگسالان ضرورت دارد. اتفاقی که متأسفانه 
آن گونه که شایسته است مورد توجه مدیران 
فرهنگی ما نبوده و برای اغلب خانواده ها 
نیز در اولویت نیست. فرضیایی عنوان کرد: 
به نظر من خانواده ها برای جلوگیری از این 
وضعیت نقش اصلی را دارند. گاهی واژه ها 
و اصطلاحاتی را از زبان بچه ها می شنوم که 
گر بار معنایی منفی یا غیراخلاقی هم  حتی ا
نداشته باشد، اما به هرحال اصلا مناسب 
سن آنها نیست. این برای من دغدغه بزرگی 
که من و هم نسل های من در دوران  است چرا
کودکی زبان و ذهن متناسب با سن خودمان 
را داشتیم و در یک روند طبیعی دوره کودکی 
را پشت سر گذاشتیم. وی گفت: مشکل دیگر 
ما، شرایط سخت اقتصادی است. به هر حال 
من هم در این جامعه زندگی می کنم و از گرانی 
و کمبودها و محدودیت ها اطلاع دارم. در 
، از شادبودن و لذت بردن  همین مراسم امروز
از کودکی می گفتم. از هر کدام از بچه ها درباره 
آرزوها و اهدافشان پرسیدم. یک پسربچه 
حدودا هفت یا هشت ساله گفت مهم ترین 
موضوع برای من »اقتصاد« است. وقتی به او 
گفتم که هنوز فکرکردن به این مساله برای سن 
او زود است، با خنده به بستنی روی میزش 
اشاره کرد و جواب داد چرا زود است؟ وقتی 

فردا باید این بستنی را گران تر از امروز بگیرم، 
اقتصاد و پولدار شدن حتما مهم است! من 
واقعا جا خوردم؛ چرا باید یک بچه در این 
سن با این جدیت از اقتصاد بگوید؟! انگار 
داشتم با یک فرد بزرگ سال یا آقایی که در بازار 
دغدغه های خاص خودش را دارد، صحبت 
می کردم. این جمله حتما یک پشتوانه قبلی 
دارد و در خانواده درباره آن صحبت شده 
که این گونه در جای دیگری بیرون می زند و 

منعکس می شود.
  نیازی به دیده شدن ندارم

فرضیایی دادامه داد: من بارها گفته ام که 
اصلا نیازی به دیده شدن ندارم و نمی خواهم 
از خودم یک چهره قهرمان بسازم. بارها از من 
که در برنامه های مختلف  دعوت می شود 
اعتبار  نمی خواهم  من  اما  کنم  شرکت 
»عموپورنگ« را که در طول بیش از بیست 
ج مسائل  کرده ام خر سال و ذره ذره جمع 

زودگذر کنم. با هیچ کس در این موضوع تعارف 
ج کردم و نه از آن  ندارم. این اعتبار را نه خر
بهره تجاری برده ام. صاحب شخصیت »عمو 
پورنگ« عنوان کرد: من انتخابم را کرده ام. 
»عموپورنگ« یک ویژند تجاری نیست و من 
به خودم و هیچ کس دیگر اجازه نمی دهم که 
این اعتبار را در ذهن بچه های این سرزمین 
خراب کند. همیشه چه جلوی دوربین و چه 
پشت دوربین تلاش کرده ام که یک نام نیک 
از خودم در ذهن مردم ثبت کنم. وی افزود: 
اتفاقی که امروز افتاد و لطفی که خانم رعنا 
نیرومند و همسرش به من داشت برایم مایه 
خوشحالی بود اما از آن مهم تر فضایی بود که 
با حضور گرم این بچه های خوب، خوش بیان 
و باهوش ایجاد شد. خوشحالم که این فضای 
شاد و جذاب برای آنها خاطره می شود و 
همین برای من کافی است. فرضیایی اظهار 
کرد: یکی از بچه ها از من پرسید که شما که 

در تلویزیون هستی، خیلی پولدارید؟ من در 
جواب تأیید کردم و گفتم من و امیرمحمد 
آنقدر پول داریم که از موجودی همه بانک ها 
در  را  بزرگ  سرمایه  این  ما  است.  بیشتر 
قلب های شما ذخیره کرده ایم و قابل شمارش 
کسانی که چهره هستند  گفت:  نیست. وی 
حتما رسالتی در قبال مخاطبان خود دارند 
که بخش  کرده ام  و من هم همیشه تلاش 
کوچکی از این رسالت را انجام دهم هر کس در 
هر جایگاهی باید تأثیرگذار باشد و یادگار خوبی 
گر یک رفتگر شریف  از خودش به جا بگذارد. ا
کارش را به نفر بعدی تحویل  و زحمتکش 
می دهد آن نفر دوم حتما باید از او به عنوان 
یک الگوی موفق و بامسئولیت یاد کند و تلاش 

کند تا همان مسیر را ادامه دهد.
  اعتماد به خانواده مهم ترین اصل

کودک یادآور  این مجری و بازیگر حوزه 
شد: من نمی توانم نسبت به جامعه خودم 
بی تفاوت باشم. برای همین هم است که در 
صفحه شخصی خود بارها به مشکلات مردم 
درتهیه دارو، اجاره نشینی، بحث کودکان کار 
و… اشاره کرده ام. اعتماد به خانواده مهم ترین 
کید دارم.  اصلی است که در برنامه هایم بر آن تأ
فرضیایی افزود: امن ترین پناهگاه برای همه 
ما آغوش خانواده است. امروز کلیپی را دیدم 
که یک کودک چهار ساله در حال خواندن 
ترانه ای است که کاملا برای مخاطب بزرگسال 
ساخته شده بود. این نشان می دهد که ما 
هنوز در این زمینه ها خلأ داریم و حتما باید به 
فکر باشیم، اما یک دست صدا ندارد و حتما 
باید یک موج رسانه ای رقم بخورد. وی در 
پایان صحبت هایش تصریح کرد: خوشحالم 
که در یک مقطع طولانی تلاش من و جمع 
زیادی از همکارانم به بار نشست و شخصیت 
»عموپورنگ« برای کودکان خاطرات شیرین 
ساخت. اینکه چهره هایی مثل امیرمحمد 
متقیان یا فاطیما بهارمست کارشان را از این 
کنون خودشان  برنامه تلویزیونی آغاز کردند و ا
در حوزه فیلمسازی و بازیگری فعال هستند، 
برای من دستاورد بزرگی است. در این آئین 

یک تابلوی نقاشی به عموپورنگ اهدا شد.

سینمــــــــــــا

5فرهنگوهنر   سالهفتم
ه1860  شمار

چهارشنبه 
1403 .04 .06
19    ذی الحجه     1445/    26  ژوئن  2024

a r m a n m e l i . i r
سیقــــــــی مو

 روایت حسام الدین سراج از 
حضور در ارکستر ملی

خواننده  سراج،  حسام الدین   
از حضور دوباره خود  ایرانی  موسیقی 
کنسرت  تازه ترین  در  خوانندگی  برای 
ارکستر ملی به رهبری همایون رحیمیان 
برای  سراج  حسام الدین  گفت.  سخن 
اجرای »ماه من« که در روزهای آتی در 
تالار وحدت برگزار می شود با اشاره به 
سابقه همکاری ۴۰ ساله خود با همایون 
بر  که  فضایی  اظهارکرد:  رحیمیان 
کم است سرشار از  ارکستر ملی ایران حا
صمیمیت است و بخشی از این موضوع 
قطعا به واسطه وجود همایون رحیمیان 
است. سراج ادامه داد: آقای رحیمیان 
هم بسیار حرفه ای است و هم رفاقت و 
که  صمیمیت خوبی با نوازندگان دارد 
همین امر باعث می شود که هم کار او را 
دوست داشته باشند و هم با او به خوبی 
کاری  کنند و در نتیجه روند  همکاری 
ارکستر به خوبی پیشروی داشته باشد. 
این خواننده همچنین درباره همکاری 
در پروژه »ماه من« گفت: برای همکاری 
دراین اجرا از طرف بنیاد به من پیشنهاد 
شد و من هم پذیرفتم. طی صحبت هایی 
هم که داشتیم قطعات مورد نظر برای 
کید بر  اجرا را انتخاب کردیم. سراج با تا
نوستالژیک بودن فضای قطعات انتخابی 
عاشقان  »شب  چون  قطعاتی  افزود: 
بیدل«، »نشان بی نشان« و آثاری که آقای 
رحیمیان برای ارکستر ساخته اند را روی 
صحنه اجرا می کنیم. بیشتر این قطعات 
از آلبوم نگاه آسمانی به آهنگسازی آقای 
رحیمیان انتخاب شده اند و باقی قطعات 
مثل »ماه من«، »حلقه گیسو« و »سیمین 
بری« از میان آثاری است که جدیدتر بوده 
و بیشتر شنیده شده است. در واقع فضای 
کلی آثار بسیار نوستالژیک است و امیدوارم 
خروجی خوبی در شب های اجرا داشته 
باشد. حسام الدین سراج در پایان با اشاره 
به اداره ارکسترها توسط بنیاد رودکی بیان 
داشت: من می بینم که در اداره  ارکسترها 
خیلی خوب عمل می شود و همکاران در 
مجموعه بنیاد خیلی حرفه ای و با اخلاق 
کار می کنند. با همین روند امیدوارم که 
از طرف  اجراهای بسیار خوبی  شاهد 
ارکسترها باشیم. ارکستر ملی ایران به 
رهبری همایون رحیمیان و خوانندگی 
حسام الدین سراج، ۱۲ و ۱۳ تیر در تالار 

وحدت روی صحنه می رود.

 ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه گفت: پیشنهاد 
روسیه برای حل و فصل مسالمت آمیز مناقشه اوکراین 
راهی واقع بینانه برای پایان دادن به خصومت ها است، 
اما غرب به سادگی آن را نادیده می گیرد. پوتین قول داد 
در صورتی که اوکراین متعهد شود به دنبال عضویت در ناتو 
نباشد و نیروهای خود را از تمام مناطق مورد ادعای روسیه 
ج کند، دستور آتش بس خواهد داد. کی یف بلافاصله  خار
کرد. پوتین گفت: پیشنهاد من باید  این پیشنهاد را رد 
توسط طرف های ذینفع به دقت مورد بررسی قرار گیرد. 

برخلاف بسیاری از سیاستمداران غربی که حتی به خود 
زحمت ندادند تا به اصل ابتکار پیشنهادی ما برسند، انتظار 
دارم شرکت کنندگان در این مجمع، آن را مدبرانه و منطقی 
مطالعه کنند و ببینند که فرصتی واقعی برای توقف درگیری 
و مناقشه و حرکت به سوی راه حل سیاسی- دیپلماتیک 
می دهد. براساس گزارش خبرگزاری آرتی، در پیام کتبی 
کوف، دستیار سیاست خارجی  پوتین که توسط یوری اوشا
وی خوانده شد، آمده است: مسکو فرصتی برای توقف فوری 
حل و فصل اختلافات در میدان نبرد و تلفات جانی ارائه 

می کند و با این حال، غرب می خواهد تا آخرین اوکراینی به 
 ، مبارزه با روسیه ادامه دهد. او ادامه داد: »در حال حاضر
جنون نظامی تحریک شده توسط غرب فروکش نمی کند.« 
مسکو مدعی است که واشنگتن مسئولیت این حمله را به 
عهده دارد، زیرا اوکراین از موشک های ATACMS  تهیه 
شده توسط ایالات متحده با کلاهک مهمات خوشه ای 
ل  کرده است. برخی از مقامات روسی استدلا استفاده 
کرده اند که متخصصان نظامی آمریکایی باید مستقیما در 

استفاده از این سلاح پیچیده دست داشته باشند.

  وزیر خارجه روسیه ضمن اشاره به اینکه مسکو سعی 
دارد از گسترش درگیری های غرب آسیا جلوگیری کند، 
کره محرمانه ای میان روسیه و غرب درباره  گفت هیچ مذا
اوکراین در جریان نیست. »سرگئی لاوروف« بیان کرد: این 
کشور تمام تلاش خود را می کند تا از گسترش درگیری در 
غرب آسیا و افزایش طرف های درگیر در آن جلوگیری کند. 
او که برای سفری ۲ روزه به بلاروس رفته، اظهارکرد: »با 
توجه  به احتمال درگیرشدن کشورهای بیشتر در مناقشه 
کاری انجام می دهیم تا این اتفاق  خاورمیانه، ما هر 

نیفتد.« وزیر خارجه روسیه با بیان اینکه مسکو »به خوبی« 
می داند چه کسانی پشت ایده گسترش مناقشه منطقه 
دنبال  رهبرانی  سوی  از  اهداف  این  افزود:  هستند، 
که تنها برای حفظ مواضع سیاسی داخلی  می شوند 
خود تلاش می کنند. وزیر خارجه روسیه همچنین ضمن 
کرات پشت پرده« درباره جنگ  تکذیب وجود هرگونه »مذا
کرات  اوکراین تصریح کرد: »غرب از سازماندهی عادلانه مذا
امتناع می کند و همچنین باید یادمان باشد که فردی 
به نام ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهور اوکراین، این کشور 

کره با روسیه منع کرده است.« لاوروف با  را از هرگونه مذا
بیان اینکه بیشتر اقدامات کشورهای غربی از زمان آغاز 
جنگ روسیه و اوکراین در فوریه ۲۰۲۲ در راستای تهدید 
مسکو انجام شده است، گفت: روسیه هیچ درخواستی 
برای برگزاری کنفرانس صلح دیگری درباره جنگ اوکراین 
ح هایی که  دریافت نکرده است. او با بیان اینکه همه طر
ح می کند در راستای  غرب در مساله صلح اوکراین مطر
همان سیاست تهدید روسیه هستند، اضافه کرد: چنین 

طرح هایی قابل قبول نیستند.

 ولادیمیر پوتین: 

  پیشنهاد روسیه می تواند به درگیری اوکراین پایان دهد

 سرگئی لاوروف:
کره محرمانه ای با اوکراین نداریم   مذا

بیـــنالمـــلل
 

 

گــــزارش
 واشنگتن به دنبال شرکای نظامی 

جدید در آفریقا ست
 در ادامه تلاش های واشنگتن برای حفظ حضور 
نظامی در آفریقا پس از اخراج نیروهایش از نیجر و 
چاد، مقام های ارشد ارتش آمریکا برای شرکت در 
نشست روسای دفاع آفریقا به بوتسوانا سفر کردند. 
به گزارش ایسنا، ژنرال چارلز کیو براون، رئیس ستاد 
مشترک ارتش آمریکا، پیش از ورود به بوتسوانا به 
خبرنگاران گفت که قصد دارد با چندین شریک در 
منطقه غرب آفریقا صحبت کند. براون اعلام کرد که 
ایالات متحده قصد دارد روابط خود را با کشورهایی که 
در حال حاضر با آنها در غرب آفریقا همکاری می کند، 
گون  که می تواند »فرصتی را برای پنتا کند،  تقویت 
فراهم کند تا بخشی از توانایی های خود در نیجر را در 
مکان های دیگر ایجاد کند.« رویترز به نقل از یک مقام 
کرات  آمریکایی ناشناس اعلام کرد که واشنگتن مذا
اولیه با همسایگان نیجر از جمله بنین، ساحل عاج 
گون در اوایل ماه جاری پس  و غنا داشته است. پنتا
از پایان همکاری دفاعی توسط مقامات مستعمره 
سابق فرانسه با واشنگتن، روند خروج نیروها از نیجر 
را آغاز کرد. رهبری نظامی دلیل این تصمیم در ماه 
مارس را شکست نیروهای محلی ایالات متحده در 
که دهه ها منطقه ساحل را  مبارزه با شورش هایی 
گرفتار کرده، ذکر کرد. علی زین، نخست وزیر نیجریه 
گفته است که آمریکا نیز این کشور را به تحریم تهدید 
کشورش با ایران و  کرده و نسبت به تعمیق روابط 
روسیه هشدار داده است. ایالات متحده قصد دارد تا 
ج شود.  اواسط سپتامبر و پس از فرانسه از نیجر خار
دولت جدید که از ماه ژوئیه پس از برکناری محمد 
بازوم، رئیس جمهور طرفدار غرب در قدرت است، در 
دسامبر گذشته به فرانسوی ها گفت که این کشور را 
ترک کنند. نیجر به همراه متحدانش بورکینافاسو و 
مالی برای توسعه روابط امنیتی با روسیه به عنوان 
بخشی از ائتلاف کشورهای ساحل حرکت کرده و اظهار 
داشتند که آنها فقط با شرکایی همکاری خواهند کرد 
کمیت کشورهایشان احترام بگذارند. با وجود  که به حا
عقب نشینی، آمریکا به دنبال راه هایی برای حفظ 
نیروهای آمریکایی در منطقه است و ادعا می کند 
که حضور آنها در نیجر برای نظارت بر فعالیت های 
و تهدیدهای احتمالی علیه  افراطی  سازمان های 
منافع واشنگتن حیاتی است. ژنرال مایکل لنگلی بیان 
کرد: کشورهای آفریقایی، از جمله لیبی، ایالات متحده 
را »توان بخش« می دانند که می تواند به شرکای خود 
در دستیابی به اهداف امنیتی خود کمک کند. وی 
گفت: »ما از طریق ابزارهای دیپلماتیک و همچنین از 
گون،  ابزارهای دفاعی با لیبی کار می کنیم..به گفته پنتا
نشست دو روزه در گابورون، پایتخت بوتسوانا، رهبران 

دفاعی ده ها کشور آفریقایی را گرد هم می آورد. 

جولیان آسانژ آزاد شد  کوتــــاه

ایکس  اجتماعی  شبکه  در  ویکی لیکس  سازمان    
اعلام کرد که جولیان آسانژ زندان بلمارش واقع در لندن 
را پس از ۱۹۰۱ روز حبس ترک کرد و سوار بر هواپیما از 
انگلیس عازم وطنش استرالیا شد. آسانژ طی توافقی 
با دستگاه قضائی آمریکا قرار است این هفته به نقض 
قوانین جاسوسی در این کشور اعتراف کند. او قرار است 
در جلسه دادگاهی که در جزیره سایپان استرالیا برگزار 
خواهد شد به ۶۲ ماه زندان محکوم شود، مدت زمانی که 
آسانژ سپس  بریتانیا زندانی بوده است.  کنون در  تا
 ، حکم آزادی خود را دریافت خواهد کرد. جولیان آسانژ
گر ویکی لیکس  بینانگذار و مدیر وقت وب سایت افشا
به دلیل افشای هزاران سند محرمانه دولت آمریکا در 
سال ۲۰۱۰ به اتهام جاسوسی تحت پیگرد قرار گرفت. او 
پیش از سپری کردن پنج سال حبس در زندان بلمارش، 
کوادور در لندن پناهنده شده  چند سال به سفارت ا
بود. به نوشته لوپوئن، سازمان ویکی لیکس با استقبال 
از اینکه او می تواند با همسرش استلا آسانژ و فرزندشان 
کرد: »جولیان آسانژ آزاد است« و  کند، اعلام  دیدار 
بریتانیا و زندان امنیتی که از سال ۲۰۱۹ در آن زندانی 

بود را ترک کرد. دولت استرالیا نیز از این نتیجه استقبال 
و خبر داد که پرونده آسانژ »مدت زیادی طول کشیده 
است« و ادامه بازداشت او دیگر هیچ فایده ای ندارد. این 
توافق که به یک مناقشه تقریبا ۱۴ساله پایان می دهد، 
دو هفته قبل از جلسه استماع مهم در دادگاه بریتانیا 
انجام می شود. دادگاه مذکور برای بررسی درخواست 
تجدیدنظر جولیان آسانژ در ۹ و ۱۰ ژوئیه علیه استرداد 
او به ایالات متحده بود. او می جنگید تا به دادگستری 
آمریکا تحویل داده نشود، چرا که از سال ۲۰۱۰ بیش از 
۷۰۰ هزار سند محرمانه درباره فعالیت های نظامی و 
دیپلماتیک آمریکا به ویژه در عراق و افغانستان منتشر 
کرده بود. از جمله این اسناد، ویدئویی است که نشان 
می دهد غیرنظامیان از جمله دو خبرنگار رویترز در ژوئیه 
۲۰۰۷ بر اثر شلیک هلیکوپتر جنگی آمریکایی در عراق 
کشته شدند. جولیان آسانژ بر اساس قانون جاسوسی 
با ۱۷۵ سال زندان مواجه بود. دولت بریتانیا در ژوئن 
۲۰۲۲ استرداد وی را تایید کرد، اما دو قاضی به تازگی به 
او حق درخواست تجدیدنظر نسبت به این تصمیم را 

داده بودند.

دیمیتری مدودف: 
 نمی بخشیم و فراموش نمی کنیم

 دیمیتری مدودف، معاون رئیس شورای امنیت ملی 
گفت: روسیه از تحریم های جدید جان سالم  روسیه 
به در خواهد برد، اما تلاش ها برای آسیب رساندن به 
مردم خود را فراموش نخواهد کرد و نخواهد بخشید. 
مدودف اظهارکرد: ما از این امر جان سالم به در خواهیم 
برد. اما نه می بخشیم و نه فراموش می کنیم، ما یک 
حافظه خوب داریم. ما تلاش ها برای آسیب رساندن به 
کید کرده  مردم خود را بدون پاسخ نمی گذاریم. وی تا
است: سیاستمداران اروپایی به شیوه ای کسل کننده و 
غیرخلاقانه کار می کنند و همچنان اقدامات خود را تکرار 
می کنند و منافع کشور و مردم خود را قربانی می کنند. او 
افزود که این محدودیت ها به روسیه »به مراتب کمتر از 
شهروندان و شرکت های اتحادیه اروپا« آسیب می زند. 
مدودف گفت: روسیه به بازارهای آسیایی روی آورده 
است و درآمدهایش  را جبران کرد. مدودف افزود: بسته 
چهاردهم تحریم ها به هدف نمی رسد، بلکه یک اقدام 
خصمانه دیگر خواهد بود. چهاردهمین بسته تحریمی 

اتحادیه اروپا علیه روسیه در ۲۴ ژوئن تصویب شد.

امانوئل ماکرون:
 برای ادامه گفت وگو با پوتین آماده ام

 رئیس جمهور فرانسه با اذعان به اینکه در ماه های 
اخیر با ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه صحبت 
کید کرد که گفت وگو با رهبر روسیه را رد نخواهد  نکرده تا
کرون، گفت: من به قدرت گفت وگو اعتقاد  کرد. امانوئل ما
دارم و به گفت وگو با ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه 
ادامه خواهم داد؛ در چند ماه گذشته هیچ گفت وگویی 
وجود نداشته است، اما من آن را درباره هر موضوعی از 
کرون در ماه  جمله نیروگاه های هسته ای رد نمی کنم. ما
مارس این ایده که روابط بین او و پوتین سرد شده را رد و 
خاطرنشان کرد که پس از شروع درگیری اوکراین چندین 
وی  است.  کرده  صحبت  روسیه  رئیس جمهور  با  بار 
کید کرد: سربازان فرانسوی در آینده نزدیک  همچنین تا
برای جنگ در اوکراین اعزام نخواهند شد. او افزود: من 
که جنگ به قلمرو ما بیاید، می خواهم  فکر نمی کنم 
به شما اطمینان دهم. رئیس جمهور فرانسه در این 
ک  پادکست بیان داشت: ما فردا هم وارد جنگ در خا
اوکراین نخواهیم شد، من به شما اطمینان می دهم. 
وی تصریح کرد که ترس و نگرانی مردم در این زمینه را به 
خوبی درک می کند. او همچنین نسبت به پیروزی راست 
و چپ افراطی و نیز وقوع جنگ داخلی هشدار داد و افزود: 
»من فکر می کنم راه حل هایی که جناح راست افراطی 
ارائه می کند، قابل بحث نیست زیرا این راه حل ها مردم را 
بر اساس مذهب یا تبارشان طبقه بندی می کند و همین 

منجر به تفرقه و جنگ داخلی می شود.«

« مهمان ژاپنی ها شد »روی خط صفر
کران فیلم   مهرداد غفارزاده، کارگردان سینما از ا
« در سینماهای ژاپن خبر داد و از  »روی خط صفر
چالش های تولید مشترک در سینما گفت. مهرداد 
« محصول  غفارزاده عنوان کرد: فیلم »روی خط صفر
کران  مشترک ایران و ژاپن در سینماهای ژاپن درحال ا
است. این فیلم به همراه دیگر آثار یوشیم یشو جیمبو، 
کارگردان ژاپنی اثر که به صورت مشترک با هم فیلم را 
ساخته ایم، در سینماهای ژاپن روی پرده است. این 
کارگردان درباره این فیلم گفت: »روی خط صفر« سال 
۹۷ - ۹۸ تولید شد. فرم این فیلم کمی متفاوت است 
زیرا سعی داشتیم تجربه ای جدید را در حوزه سینما 
رقم بزنیم. این فیلم به سبک دادائیستی ساخته 
شده است. وی درباره سبک دادائیسم در سینما 
توضیح داد: سبک دادائیسم در فرانسه به وجود آمد 
و عمر کوتاهی داشت اما به نوعی سوررئالیسم از دل 
همین سبک بیرون آمده است. در سبک دادائیسم 
تصادف یکی از عناصر اصلی خلق یک اثر به حساب 
می آید به طور مثال شما در ادبیات به صورت اتفاقی 
چند واژه را انتخاب می کنید و کنار هم قرار می دهید. 
در جریان تولید چنین اثری، به صورت تصادفی نتیجه 
آن می تواند قابل اعتنا باشد و شاهکار به وجود بیاید 
و یا بر عکس اثری بی معنی شود. در این راستا فیلم 
« با رویکردی به این سبک ساخته  »روی خط صفر
شد و ۲ کارگردان از ۲ نقطه مختلف جهان یعنی ایران 
و ژاپن بدون اینکه از داستان هم خبر داشته باشند، 
همراه با شخصیت داستانی خودشان که یکی مرد و 
یکی زن بود، از ۲ سوی جهان حرکت می کنند و در خط 
استوای کشور کنیا )آفریقا( با هم تلاقی پیدا می کنند. 
ما ۲ کارگردان درواقع در روی خط استوا از داستان 
هم باخبر شدیم و در آنجا پایان داستان مشترکمان 
را نوشتیم. غفارزاده گفت که در کنیا این ۲ شخصیت 
زن و مرد روی خط استوا با هم برخورد می کنند. با 
برخورد این ۲ باهم دنیای جدیدی به وجود می آید که 
کران این  حاصل آن عشق است. این کارگردان درباره ا
 » کران »روی خط صفر فیلم در ایران بیان کرد: برای ا
قصد داریم در گروه »هنر و تجربه« اقداماتی انجام 
دهیم. وی افزود: بخشی از چالش تولید این بود که 
باید کسی را پیدا می کردیم که با این روند همراه شود. 
ما این ایده را به چند کشور ارائه کردیم و در نهایت قرار 
شد که با کارگردان ژاپنی این فیلم را بسازیم. اما در روند 
پس تولید و تدوین هماهنگی خیلی سخت بود و زمان 
زیادی از ما گرفت. کارگردان »آهوی من مارال« درباره 
مشکلات تولید مشترک با کشورهای دیگر در ایران 
گفت: ما در ایران برای تولید فیلم با محدودیت هایی 
گر تولیدات مشترک درست پیش  مواجه هستیم، اما ا

بروند، قطعا بازخورد خوبی هم دریافت می کنند. 

 داریوش فرضیایی:

ج نمی کنم   »عمو پورنگ« را راحت خر
فرهنگسازیبرایبچههاغافلشدهایم    از


